
 עוד לא אבדה תקוותנו
אסופה ולקט מקורות על התקווה

בתמיכת:



השנה האחרונה מפגישה אותנו יותר בשאלת התקווה. תקווה כמשאב,
תקווה כרעיון, תקווה כציווי מוסרי. 

 עוד לא אבדה תקוותנו
לקט שירים ומקורות

מה היא תקווה?

מהי תקווה? 

מהו כוחה ומהן הסכנות הטמונות בה? 
כיצד ניתן לתחזק תקווה בזמני משבר? 

והאם תקווה באמת משנה משהו? 



בין אופטימות לתקווה - הרב זקס

כל שאני יודע הוא שגדול הישגיו של אדם בחייו הוא להיות, ולו לרגע, 
סוכן של תקווה לאדם אחד אחר"

"רבים מאיתנו מבלבלים בין שני מושגים: אופטימיות ותקווה. הם נשמעים דומים. אבל
לאמיתו של דבר הם שונים מאוד. האופטימיות היא האמונה שדברים ישתפרו. התקווה

היא האמונה שכולנו יחד נוכל לשפר את הדברים. כדי להיות אופטימיים, לא צריך אומץ.
די בתמימות מסוימת. אבל כדי לקוות נדרש אומץ רב. שום יהודי המכיר את תולדות

עמו, שפרקים רבים מהן נכתבו בדמעות, אינו יכול להיות אופטימי. אבל שום יהודי, אם
הוא יהודי אמיתי, אינו יכול לוותר על תקווה. ומשום כך היהדות היא בשבילי קולה של

התקווה בשיחתה של האנושות. ַ והתקווה היא המשנה את מצבו של האדם.

 מאין מגיעה התקווה? 
להבדיל מהעונג, הכאב, התוקפנות והפחד, התקווה אינה רק תחושה, מסוג אלו שאנו

חולקים עם בעלי החיים. אפילו לא בכל התרבויות האנושיות היא בהכרח קיימת. היא
מגיעה ממערכת מסוימת של אמונות: שהיקום אינו עיוור לחלומותינו ואינו חירש

לתפילותינו; שאנו איננו לבד; שאנו קיימים מפני שמישהו רצה שנתקיים; ושעצם
קיומנו הוא עדות לכוחה היוצר של האהבה. איננו שוגים כשאנו מייחלים לצדק;

ולייחולנו זה יש מי שעוזר להתגשם. טבע היקום אינו גוזר בשום אופן ששנאה, אלימות,
מלחמה ושפיכות דמים יהיו תמיד חלק ממצבו של האדם. רעיונות אלא לא צצו

בחלל ריק. תולדות ישראל מתחילות בשחרורו של עם עבדים מהמעצמה ששעבדה
אותו. עם ישראל מתקיים בזכות ברית בינו לבין אלוהים, ברית ששני הצדדים בה

מחויבים לנאמנות הדדית ולבנייתה של חברה המכבדת את צלם האלוהים של כל
בניה, יהיו אשר יהיו כוחם, מעמדם וכישוריהם...

ההבדל בין תקווה וטרגדיה אינו נמצא בעובדות, אלא בפרשנות ובציפיות. ובכל זאת,
הבדל זה הוא הבדל מוסרי. המקווה שואף לשפר; המפוכח משלים עם המציאות. ואלו

הן נבואות המגשימות את עצמן. מוסריות של תקווה נשענת על האמונה שאפשר
לשנות את העולם לטובה. בלי אמונות תיאולוגיות מסוימות אין תקווה אלא אופטימיות.

... התנ"ך אינו ספר אופטימי, אולם הוא אחד משיאיה של ספרות התקווה"



תקווה היא צורך אנושי בסיסי. מחקרים שונים הראו את הקשר בינה לבין שמחה
ואריכות ימים. יש לנו צורך אקזיסטנציאליסטי בה, והיא רכיב קריטי בתחושה שחיינו

בעלי משמעות.
אבל יש לה גם חסרונות. "מיוון העתיקה ועד חוקרים פוסט־מודרניים, פילוסופים דיברו
גם על סכנותיה. תקווה עזה שלא דועכת אבל לא ניתנת למימוש יכולה לגרום לנו המון
תסכול, לעומת האופציה להשלים עם גורלנו ולעשות את המקסימום עם מה שקיים.
תקווה יכולה לגרום לנו לצאת לפרויקטים בלתי אפשריים, ולהתמיד בהם בלי לראות את

הנזק שהם גורמים לנו

התרבות האמריקאית גורסת שאמונה ותקווה יחד עם נחישות יגשימו כל חלום, אך זה
לא נכון לכל התרבויות. למשל בבודהיזם שמים דגש רב על לאהוב את הקיים. "תקווה
טובה, מועילה, היא כזו שנטועה במציאות", אומר לשם, והוא רואה כחלק מתפקידו,

לזהות מהי תקווה מציאותית ומועילה במסגרת הקונפליקט.

כנקודת מוצא, לשם מפרק את התקווה לשני ממדים, כאמור: עד כמה אנחנו רוצים
שדבר יתרחש ועד כמה אנחנו מעריכים שסיכוייו להתרחש גבוהים. "לעתים קרובות,
כשאנחנו מדברים על תקווה, אנחנו מתייחסים רק לממד השני, הערכת הסיכויים, אבל

דווקא הרצון, החלום, הוא הבסיס של רגש התקווה", הוא אומר.

לפי הגישה הזאת, ייאוש הוא ההיפך מתקווה אבל מאוד קרוב אליה, כי כאשר רע לנו,
יש לנו הדחף העז ביותר לשפר את המצב.

"ככל שאנחנו סובלים יותר, כך החלום על שינוי גדול יותר. תקוות נולדות מתוך ייאוש.
אם אנחנו חיים בסדר עם המצב הנוכחי, או לא חושבים שיכול להיות שינוי גדול, אז אין
לנו צורך בתקווה. נסתפק במצב הקיים. לכן, באופן פרדוקסלי, אולי רבים מאיתנו

מרגישים היום את התקווה בצורה עוצמתית יותר מאשר בעבר".

בואו נדבר על תקווה- עודד אדומי לשם



Your paragraph text
“אפשר לראות את התקווה כעוגן” 
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להיות מלא תקווה בזמנים קשים, זה לא רק להיות רומנטי חסר
תקנה. זה להתבסס על העובדה שההיסטוריה האנושית היא לא רק
היסטוריה של אכזריות, אלא גם היסטוריה של חמלה, הקרבה, אומץ

וטוב לב.

מה שאנחנו בוחרים להדגיש בהיסטוריה המורכבת הזו, הוא שיקבע
את חיינו. אם אנחנו רואים רק את הגרוע ביותר, אנחנו הורסים
לעצמנו את היכולת שלנו לפעול. ואילו אם אנחנו זוכרים את הזמנים
והמקומות האלה – ויש כל כך הרבה – שבהם אנשים התנהגו בצורה
מופתית, ניתן לעצמנו אנרגיה לפעול, ולכל הפחות את האפשרות

לזרוק הסביבון הזה של העולם להסתובב בכיוון אחר.

ואם אכן נפעל, פעולה קטנה ככל שתהיה, לא נצטרך לחכות לאיזה
עתיד אוטופי גדול. העתיד הוא רצף אינסופי של הווים, ולחיות עכשיו
כפי שאנחנו חושבים שבני אדם צריכים לחיות, תוך התרסה לכל מה

שרע סביבנו, זה בעצמו ניצחון מופלא."

 לבחור לראות תקווה- הווארד צ’ין 



אתַָּה משְׁוטֵֹט בשִּׁכְונּתַ הַתִּקְוהָ.
ּותֹ. ממַשְׁיִךְ לקְַו

ּותֹ, מתַֻּר לךְָ. זוֹ תְּכונּהָ אנֱושֹׁיִת, לקְַו
להְַמרֵּ עלַ איֵזהֶ טובֹ, שׁיֶבָּואֹ.

,ּ גםַּ שׁיִרִים לאֹ מעְטִַּים נכִתְְּבו
ּ לכִבְודֹ הַתִּקְוהָ. אףַ הושּׁרְו

ּ הִמנְוןֹ! אפֲלִוּ
ַּי. אךְַ אלַ תְּבקֵַּשׁ יותֵֹר מדִ

ַּאי. אלַ תִּנהְָּג כגַּזֻּמְאַי־הַבדַּ
אלַ תַּבטְִיחַ הָרִים וגּבְעָותֹ! לאֹ כדְַּאי.

ּותֹ, אךְַ מתַֻּר גםַּ לךְָ לקְַו
ָ להְִתְפלַּלֵּ עלַ הַיקָָּר ללְבִךְּ

וכְןֵ עלַ הָארֶָץ הַטּובֹהָ הַזאֹּת,
ַּעתְָּהּ, ּוצֹאֵת לעְתִִּים קְרובֹותֹ מדִ הַי

עדַ עלָותֹ שׁמָיַמְהָ צעַקֲָתָהּ.
ּותֹ, לדְַברֵּ גםַּ אלֵיֶהָ בטְּובֹותֹ, מתַֻּר לךְָ לקְַו

לנְחֵַם אותָֹהּ ביִּגונֹהָּ, לעְתֵ ליַלְהָ,
לשָׁובּ ולְומֹרַ להָּ

שׁכֶבְּרָ מלִאְּהָ צבְאָהָּ ונְרְִצהָ עוֲונֹהָּ.
ַּי להָּ. שׁדֶ

קְוהָ| חיים גורי שְׁכונּתַ הַתִּ

הפכתי לשמש
אנה סווירשצ'ינסקה

מֶשֶׁ כשְּׁכֶבָּתְָה הַשּׁ
מעֵלָיַ,

נאֶלֱצַתְִּי אנֲיִ עצַמְיִ
להְֵהָפךְֵ לשְׁמֶשֶׁ.

ָּברָ, אבֲלָ עכַשְׁוָ קָשׁהֶ הָיהָ הַד
איֵזוֹ רְוחָָה.

(מתוך ״מאושרת כמו זנב של
כלב״, תרגום: דוד וינפלד,

הוצאת "אבן חושן")

שירי תקווה



שֶבע שורות לזַריחה / אמיר אור

ּיִם, ואְףַ עַל פיִּ כןֵ אהֲַבהָ. ואְףַ עַל פיִּ כןֵ הַחַי
רָאהֹ עודֹ נרְִאהֶ אתֶ שַׁעַר הַלבֵּ

קְוהָ. נפִקְָח אלֶ עולֹםָ שֶׁל תִּ
בשְִּׁביִליָו שׁובּ נפִסְעַ, עַל יפָיְוֹ נתְִפלַּאֵּ

ּ צלְולּהָ ושְּׁלוֵהָ: ורְוחֵּנו
רָאהֹ עודֹ נרְִאהֶ אתֶ הַבקֶֹּר עולֹהֶ,

רֵבהָ. אתֶ זרְִיחַת הָאדָָם הַקְּ

אווה קילפי 

כשְֶּׁאיֵן עודֹ כחַֹּ לכִתְּבֹ, צרִָיךְ להְִזכָּרֵ.
כשְֶּׁאיֵן עודֹ כחַֹּ לצְלַםֵּ, צרִָיךְ לרְִאותֹ בעְֵּיניֵ הָרוחַּ.

כשְֶּׁאיֵן עודֹ כחַֹּ לקְִראֹ,
צרִָיךְ להְִיותֹ מְלאֵיִם ספִוּרִּים.

כשְֶּׁאיֵן עודֹ כחַֹּ לדְַברֵּ,
צרִָיךְ להְִתְנגַןֵּ.

כשְֶּׁאיֵן עודֹ כחַֹּ ללָכֶתֶ, צרִָיךְ לעָוףּ.

ָעָה הַיעְּודָּה, צרִָיךְ לוְתֵַּר עַל הַזכִּרָּוןֹ, וכּשְֶׁבאָּהָ הַשּׁ
עַל עֵיניֵ הַנפֶּשֶׁ, לחְַדלֹּ להְִתְנגַןֵּ,

להְִיותֹ בשְֶּׁקֶט ולּהְַרְפוּתֹ אתֶ הַכנְּפָיַםִ.

אךְַ יהְִיהֶ אשֲֶׁר יהְִיהֶ, הַספִּוּרּ נמְִשָׁךְ ונְמְִשָׁךְ.

מתוך: הפרפר חוצה את הכביש (כרמל)
מפינית: רמי סערי

שירי תקווה



ברָ עִם נוצֹותֹ | אמילי דיקנסון ָּ קְוהָ הִיא ד תִּ

שַׁלוְתַ יצְורֵּי הַברַּ | וונדל ברי 
תרגום: סבינה מסג

כשְֶּׁתּוקֵֹף אותִֹי יאֵושּׁ מִן הָעולֹםָ
והְַקַּל שֶׁבקַּוּלֹותֹ טורֵֹד אותִֹי מִמְּנוחָּתִי 

בחֲַּרָדָהּ לעֲַתִידִי ולּעְָתִיד ילְדַָי, 
אנֲיִ קָם ומְּטַילֵּ אלֶ הָאגֲםַ. 

ושְָׁם אנֲיִ נשְִׁכבָּ עַל הַגדָָּה, ליְדַ ברְַּוזַ הַברָּ 
הַמְּשַׁיטֵּ כלָּ כךְָּ יפָהֶ עַל פנְּיֵ הַמַּיםִ 

ולּיְדַ הָאנֲפָהָ הַגדְּולֹהָ הַסוּעֶֹדֶת אתֶ לבִהָּּ עַל הַסלְּעִָים 
ּיִם  ְּברִָים הַטִּבעְִי ַלוְהָ שָׁל הַד אנֲיִ נכִנְסָ אלַ הַשּׁ

שְׁאנֵנְםָ מַעֲניִשִׁים אתֶ עַצמְָם בחֲַּזונֹותֹ עָתִיד מְיאָשֲִׁים 
ְקֵטִים.  אנֲיִ נכִנְסָ אלֶ נוכֹחְותּ הַמַּיםִ הַשּׁ

ּוםֹ  מודָּע פתְִּאוםֹ לכַוּכֹבָיִם עִורְֵּי-הַי
יניִם למְַעְלהָ לתְורָֹם...  הַמַּמְתִּ

ולְזִמְַן מָה אנֲיִ טובֹלֵ בחְִּנוֹּ וחְַסדְוֹּ שֶׁל עולֹםָ 
ומַּרְגיִּשׁ חָפשְִׁי.

שירי תקווה

י אותָֹהּ באְּרְַצותֹ הַקָּרָה שָׁמַעְתִּ
ובּיַםָּ הַזרָּ והְַסעָּורּ,

אךְַ מֵעולֹםָ, גםַּ ברַָּע -
שָׁה מִמֶּניִּ פרֵּורּ לאֹ בקְִּּ

ָּברָ עִם נוצֹותֹ קְוהָ הִיא ד תִּ
ּושֵֹׁב בנַּפֶּשֶׁ עַל זלַזְלַ, הַי

והְִיא שָׁרָה שִׁיר בלְּיִ מִליִּם -
ולְאֹ חֲדֵלהָ כלְּלָ

והְואּ עָרֵב מִכלָּ - בסַּוּפּהָ
ואְרָורּ הַסעַַּר שֶׁיכָּולֹ
להְַכלְיִם אתֶ הַצפִּוּרֹ

טַנהָּ הָעוטֶֹפתֶ בחְֻּמָּהּ הַכלֹּ הַקְּ


